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Powiatu Grodziskiego 

W odpowiedzi na interpelację z dnia 31.10.2024 r. w sprawie dużej ilości dzików 

pojawiających się na terenie Powiatu Grodziskiego, uprzejmie informujemy, że w oparciu 

o art. 45 ust. 3 ustawy prawo łowieckie z dnia 13 października 1995 r. (Dz. U. z 2023r., poz. 1082) 

Starosta Grodziski, wydał na przestrzeni lat 2022-2024, na wniosek gmin, 5 decyzji zezwalających 

na odstrzał redukcyjny dzików co według naszej wiedzy jest bardzo rzadką praktyką stosowaną 

przez starostwa w województwie mazowieckim. 

Zgodnie z art. 45 ust. 3 ustawy prawo łowieckie, w przypadku szczególnego 

zagrożenia w prawidłowym funkcjonowaniu obiektów produkcyjnych i użyteczności publicznej 

przez zwierzynę, starosta, w porozumieniu z Polskim Związkiem Łowieckim, może wydać decyzję 

o odłowie, odłowie wraz z uśmierceniem lub odstrzale redukcyjnym zwierzyny. 

Na dzień dzisiejszy, z uwagi na obowiązujące rozporządzenie Ministra Rolnictwa 

Rozwoju Wsi z dnia 24 kwietnia 2024 r. w sprawie środków podejmowanych w związku 

z występowaniem afrykańskiego pomoru świń (Dz. U. z 2024 r. poz. 677), będącego następstwem 

przyjęcia rozporządzenia wykonawczego komisji (UE) 2023/594 z dnia 16 marca 2023 r. 

ustanawiającego środki szczególne w zakresie zwalczania chorób w odniesieniu do afrykańskiego 

pomoru świń oraz uchylające rozporządzenie wykonawcze (UE) 2021/605 

(Dz.U.UE.L.2023.79.65), transportu tych zwierząt ze względu na zagrożenie wirusem ASF jest 

zabroniony. W związku z czym brak jest możliwości wydania decyzji na odłów dzików z terenów 

zurbanizowanych z ich przemieszczeniem. 

Ponadto, zgodnie z art. 33a ustawy o ochronie zwierząt z dnia 21 sierpnia 1997 r. 

(Dz. U. z 2023 r. poz. 1580), w przypadku gdy zwierzęta stanowią nadzwyczajne zagrożenie dla 

życia, zdrowia lub gospodarki człowieka, w tym gospodarki łowieckiej, dopuszcza się podjęcie 

działań mających na celu ograniczenie populacji tych zwierząt. Wówczas sejmik województwa, po 

zasięgnięciu opinii regionalnej rady ochrony przyrody, organizacji społecznej, której statutowym 

celem działania jest ochrona zwierzqt, oraz Polskiego Związku Łowieckiego, określi, w drodze 

uchwały, miejsce, warunki, czas i sposoby ograniczenia populacji zwierząt . 

Niezależnie od powyższego omawiany temat w ostatnim czasie był poruszany wielokrotnie 

na różnych spotkaniach organizowanych m.in. w tut. Urzędzie. Ostatnie spotkanie miało miejsce 



w dniu 4 lipca 2024 r., przy udziale m.in . przedstawiciela Inspekcji Weterynaryjnej, Łowczego 

z Koła Łowieckiego oraz Przewodniczącej Komisji Ochrony Środowiska, Bezpieczeństwa i Spraw 

Wiejskich. 

Narastający problem związany z obecności dzików na terenach miejskich związany jest 

w dużej mierze ze wzrostem poziomu zurbanizowania. Rozszerzanie granic administracyjnych 

miast powoduje, że włączane są do nich naturalne siedliska zwierząt, a ich szlaki migracyjne -

przecinane. Zwierzęta szybko adaptują się do życia w warunkach miejskich, gwarantujących 

pokarm i dostępność schronień . W związku z brakiem odpowiednich środków prawnych oraz 

finansowych, pozwalających w pełni zająć się omawianym problemem, w dniu 28 października 

2024 r. w Sejmie odbyło się posiedzenie Parlamentarnego Zespołu ds. Rozwoju Aglomeracj i 

Podwarszawskiej pod nazwą "Dziki na terenach zurbanizowanych'~ 

Zgodnie z deklaracją, powołano trzy zespoły robocze, których zadaniem będzie wypracowanie 

odpowiednich rozwiązań, które pomogły by uporać się z narastającym problemem obecności 

dzików na obszarach zabudowanych. Wedle wytycznych, zespoły będą prowadziły prace 

dotyczące: 

- zmian legislacyjnych pod kątem możliwości formalnych i finansowan ia tematu przez samorządy, 

- zmian legislacyjnych w rozróżnieniu metod i narzędzi dla polowania i dla odstrzału, 

- działań edukacyjnych w obszarze ekosystemu, dokarmiania i postępowania z dziką zwierzyną na 

terenach miejskich. 

W pracach zespołów uczestniczyć będzie przedstawiciel Starostwa Powiatu Grodziskiego. 

Jednocześnie informujemy, że tut. Urząd nie posiada informacji na temat wielkości 

populacji dzików znajdującej się na terenie powiatu. Zgodnie z art. 8a ustawy prawo łowieckie, 

inwentaryzacja zwierzyny sporządzana jest przez dzierżawców albo zarządców obwodów 

łowieckich , jednakże nie dotyczy ona dzików przebywających na gruncie. administracyjnym miast. 

Należy również wskazać, iż zgodnie z art. 7 ust. 1 pkt . 14 ustawy o samorządzie gminnym 

z dnia 8 marca 1990 r. (Dz. U. z 2024 r., poz. 1465) do zadań własnych gminy należy m.in . 

zapewnienie bezpieczeństwa obywatelom. W przypadku kiedy zachodzi obawa, że dziki stanowią 

zagrożenie dla mieszkańców poszczególnych gmin, właściwy miejscowo organ gminy może podjąć 

działania, zmierzające do zniwelowania zagrożenia ze strony bytujących dzików 

Ponadto chcemy zaznaczyć, że na podstawie art. 8 ustawy prawo łowieckie, gospodarka 

łowiecka jest prowadzona w obwodach łowieckich przez dzierżawców albo zarządców, 

w oparciu o roczne plany łowieckie i wieloletnie łowieckie plany hodowlane, po zasięgnięciu opinii 

właściwych wójtów, burmistrzów, prezydentów miast oraz właściwej izby rolniczej, 

i podlega zatwierdzeniu przez właściwego nadleśniczego Państwowego Gospodarstwa Leśnego 

Lasy Państwowe w uzgodnieniu z Polskim Związkiem Łowieckim. Na etapie opiniowania rocznych 

planów łowieckich wójt, burmistrz, prezydent miasta może wnieść uwagi co do wielkości 

pozyskania zwierząt łownych przez myśliwych zrzeszonych w kołach łowieckich dzierżawiących 

obwody na terenie danej gminy. 

~ 
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